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«تاد هینز» 
رئیس داوران جشنواره برلین شد

ایســنا: جشــنواره فیلم برلین، «تاد هینز» را به عنوان رئیس هیئت داوران 
بخش مســابقه بین المللی ســال ۲۰۲۵ انتخاب کرد. تاد هینز، کارگردان 
آمریکایی، به عنوان رئیس هیئت داوران بین المللی هفتاد و پنجمین جشنواره فیلم 
برلین انتخاب شد.  تریشــیا تاتل  که برای اولین بار به عنوان مدیر برلیناله فعالیت 
می کنــد، هینز را به عنــوان «نویســنده و کارگردانی خیره کننده بــا مجموعه آثار 
چشــمگیر» توصیف کرد که آثار او از نظر سبک متنوع اما بی تردید دارای امضای 
شــخصی او است . تاتل افزود: «از زمانی که اولین فیلم بلند او با عنوان «سم» در 
سال ۱۹۹۱ برنده جایزه تدی شد، برلیناله با علاقه روند کاری او را دنبال کرده و به 
فیلم های او عشق ورزیده است». تاد هینز تاکنون ۱۰ فیلم بلند کارگردانی کرده که 
از جمله آنها «دور از بهشــت» در سال ۲۰۰۲ اســت که نامزد چهار جایزه اسکار  
از جملــه بهترین فیلم نامه اصلی برای وی شــد. فیلم های اخیر او شــامل درام 
عاشــقانه «کارول» در سال ۲۰۱۵، مستند موســیقی «زیرزمین مخملی» در سال 
۲۰۲۱  و درام «می دســامبر» محصول نتفلیکس در ســال ۲۰۲۳ هستند. تابستان 
گذشته  قرار بود هینز یک داستان عاشقانه بدون عنوان در حال و هوای دهه ۱۹۳۰  
بــا بازی واکین فینیکــس، کارگردانی کند؛ با این حال، پروژه اندکی پیش از شــروع 
فیلم بــرداری در مــاه آگوســت، پــس از خــروج ناگهانــی فینیکس  لغو شــد. 
هفتاد و پنجمین جشنواره فیلم برلین از تاریخ ۱۳ تا ۲۳ فوریه ۲۰۲۵ (۲۵ بهمن تا 

پنجم اسفند) برگزار می شود.

دولت و برجام داخلی
اصلاحات در کشــور در واقع در گیرودار تعارضاتی است که هم از نظر 

ادامـه از 
صفحه

اول

علمی و هم از نظر تجارب بشــری برای آنها راه حل های مشــخصی 
وجود داشته و هم اینکه کشورهای دیگر آن را با تدبیر و عقلانیت حل 
کرده اند. به عنوان مثال نمی توان هم بر تحقق امنیت غذایی تأکید کرد 
و هم از آن ســو چالش مدیریت کم آبی در ســرزمین خشک و نیمه خشک ایران را 
حل وفصل کرد! نمی توان هم بر روند فزاینده خردشدن تقسیمات کشوری و ایجاد 
ردیف های اعتباری جدید برای ساختارها و نهادهای اداری اصرار کرد و هم در پی 
کاهش کسری بودجه دولت بود. نمی توان هم شعار کاهش تورم را داد ولی از آن 
طــرف موتور خلق پول نظام بانکی کشــور با الزام به ارائه تســهیلات تکلیفی به 
بنگاه های ورشکسته و زوج های جوان و وام فرزندآوری را خاموش نکرد. نمی توان 
هم از توسعه کسب وکارهای دیجیتال و دانش بنیان حمایت کرد و هم با فیلترینگ 
و ســخت گیری های فرهنگی مردم و نخبگان را تحت فشــار قرار داد. نمی توان از 
رشــد اقتصادی هشــت درصد که نیازمند ارتقای ســرمایه گذاری های خارجی و 
بهره وری ناشــی از فناوری اســت، صحبت کرد ولی تنش زدایی از رابطه با جهان، 
تسهیل ورود سرمایه و فناوری به کشور و جانمایی کشور در نقشه اقتصاد منطقه ای 

و جهانی را مورد غفلت قرار داد و امثالهم.
آنان که دستی در حوزه تولید و تجارت دارند، خیلی خوب می دانند که تحریم ها 
چه آسیب ها و هزینه های غیرقابل چشم پوشی را به اقتصاد کشور تحمیل کرده و 
اگر بر ضرورت رفع هر چه ســریع تر تحریم ها تأکید می شود، این مصداق وادادگی 
فرهنگی و سیاسی نیست، بلکه فریادی برای نجات از شرمساری اقتصادی است. 
احیــای «برجام» و توافقــی منصفانه و عزت مندانه با جهان بــرای رفع تحریم ها 
و کاســتن هزینه – فرصت های سرســام آور تحمیل شده از ســوی کاسبان تحریم 
داخلــی (رانت خواران و ویژه خــواران) و خارجی (رقبای منطقــه ای) تنها گزینه 
محتوم فراروی همه دولت ها به شــمار می رود. بی شــک بدون احیای برجام هم 
کشــور همچون وضع موجــود کج دار و مریز قابل اداره کردن بوده و هســت، ولی 
تاوان این تصمیم را نه فقط نســل حاضر بلکه نســل های آتی با به تاراج رفتن و 
مضمحل شدن منابع بین نسلی و انباشت مستمر بحران ها و ناکارآمدی ها خواهند 
داد. بســیاری از تنگناهایی که تحریم بر اقتصاد کشور تحمیل می کند، موضوعاتی 
اســت که چندان در سطح عمومی بازنشــر پیدا نمی کند ولی مکانیسم تحریم به 
عنوان ابزار جنگ اقتصادی، توانســته ضمن تخریب بنیان ها و شالوده های تولید و 
تجارت، اراده خویش را برای جانمایی تکلیفی کشور به عنوان یک صادرکننده مواد 

خام در زنجیره ارزش جهانی بر ما تحمیل کند.
در حوزه داخلی هم کشــور چه در بعــد ناترازی های ســه گانه (انرژی، مالی 
و زیســت محیطی) و چــه در هدررفــت فرصت هــای ناب توســعه ملی مبتنی 
بــر قابلیت های محرز یا مغفول مانده کشــور و نیز به میــدان آوردن مردم با همه 
ظرفیت هــا و دارایی های مالی و انســانی خویش پای کار کشــور، نیازمند تدوین و 
اجــرای یک «برنامه جامع اصلاحات ملی» یا به تعبیری «برجام داخلی» اســت. 
چــه در حوزه سیاســی، چه در حــوزه اقتصادی، چه در حــوزه فرهنگی و چه در 
حوزه اجتماعی مســائل و تنگناهای متعددی فراروی کشــور قــرار دارد که ورود 
به عرصه انجام اصلاحات ســاختاری- فرایندی نیازمند شناســایی و دســته بندی 
آنها، ریشه شناســی و علت یابی پیدایش و تعمیق آنها و ارائه نگرشــی راهبردی- 
عملیاتی و گام بندی شــده برای حل آنهاســت: تفکیک میان اقدامات اولویت دار و 
فوری، اقدامات بلندمدت و کوتاه مدت، تعیین نقش و تکالیف کنشگران و بازیگران 
و قراردهــی حکمرانی بر مدار نقشــه راه اصلاحات از جمله این موارد اســت. در 
واقع یکی از بالاترین نمودهای تحقق وفاق موردنظر دولت چهاردهم در تشــکیل 
و راه اندازی کمیته ای متشکل از همه طیف ها و جریان های سیاسی، متخصصان و 
نخبگان کشور برای توافق و اجماع بر روی مسائل، اولویت ها و راهکارها از یک سو 
و جلب همراهی جمعی نخبگان و آحاد مردم برای عبور کم هزینه از جراحی ها و 
شیمی درمانی های موردنیاز تیمارکردن بیماری های عارض بر اکوسیستم حکمرانی 

کشور از سوی دیگر است.
اگر این نقشــه راه و برنامه جامع اصلاحات فــراروی دولت چهاردهم یا حتی 
دولت های قبل وجود می داشــت، بی شــک این درک حاصل می شــد که اصلاح 
ســاختار سیاست گذاری توسعه در کشور مقدم بر اصلاح ساختار بودجه است که 
صرفا بر حذف یا ادغام ردیف ها و جداول بودجه متمرکز اســت و کانون های تولید 
درد را فی نفسه درمان نمی کند. اگر این برنامه جامع وجود داشت، همه کشور پای 
کار توســعه می آمدند و دولت عیال وار و آتش نشان مسلک در وسط معرکه ای که 
تقریبا بخش مهمی از بازیگران اصلی و عمده تعهدی به برســاخت و حرکت در 
راســتای افق توسعه ملی ندارند، تنها باقی نمی ماند، به طوری که تنها ۴۰ درصد 
منابع مالی کشــور در حیطه حکمرانی دولت بوده و ۶۰ درصد دیگر خارج از اراده 
و حکمرانی دولت در مســیری متفاوت یا خــارج از ظرفیت حکمرانی دولت قرار 
داشته باشد. امروز در کشور هم زمان در ساحت های مختلف هم با پدیده بی دولتی 
مواجه هســتیم و هم در ساحت های دیگر با پدیده چنددولتی! شرکت های بزرگی 
مانند فولادی ها، معدنی ها، نفتی ها، پتروشــیمی ها و... که به واسطه رانت منابع 
طبیعی و انرژی سودآوری های چشــمگیری دارند، عملا مسیری متفاوت از مسیر 
دولت مرکزی دارند و جهت پیکان هدف گذاری آنها یا نامشــخص اســت یا الزاما 

توسعه ملی هدف گذاری شده دولت نیست.
لــذا در پایان باید گفت برجام داخلی ادامــه و دنباله برجام خارجی و مقوم و 
مکمل آن است و کشور چه در بعد داخلی و چه در بعد خارجی نیازمند اصلاحات 
ضروری اســت تا بالاخره بیماری به نام ایران شرایط انتقال از اتاق ICU به بخش 

عمومی را بیابد.

سینماسینما

اولین بــار که در جشــنواره فیلم فجر «صبحانه بــا زرافه ها»   �
را دیدم، موقعیت هــای فانتزی فیلم برای مــن که دیدن چنین 
فیلم هایی در ســینمای ایران برایم شگفت انگیز است، خوشایند 
بود. این فیلم کمی با «جهان با من برقص» به جهت ترسیم همین 
جهان فانتزی فاصلــه دارد. البته که در «جهان با من برقص» هم 
تا حدی این فضا را می دیدم و فکــر کردم احتمالا برای مخاطب 
عام فیلم دلنشینی نباشد. اما برعکس تصور من، فیلم موفقی هم 
برای مخاطب عام و هم مخاطب خاص است. اصلا قبل از ساخت 
فیلم به این دسته بندی ها فکر می کردید؟ اینکه برای چه مخاطبی 

«صبحانه با زرافه ها» را می سازید؟
من و ایمان صفایی سعی می کنیم موضوعات مورد علاقه مان 
را در فضــای ذهنی مــورد علاقه مان بنویســیم. موضوعاتی مثل 
اهمیت زندگی، مواجهه با مرگ، دوســتی، ملاک درســت و غلط 
بودن مســائل پیرامون، بخشــش و غم و شــادی و... در طول این 
سال ها فهمیده ایم که مخاطبان به دو دسته کلی تقسیم می شوند، 
کسانی که جهان ذهنی ما را دوست دارند و کسانی که با این جهان 
ارتبــاط برقرار نمی کنند و در طول این ســال ها ســعی کرده ایم با 

صداقت از همین جهان ذهنی بنویسیم.
فکــر می کنم حضور شــما در تلویزیون به واســطه ســاخت   �

سریال های پرمخاطبی مثل «لیسانسه ها»، «شمعدونی»، «پژمان» 
و... این ظرفیت را برای مخاطب ایجاد کرده است که همچنان پیگیر 
ساخته های سروش صحت باشد. فکر می کنید این پیشینه حضور در 

تلویزیون تا چه حد در نوع ارتباط با مخاطب در سینما مؤثر است؟
فکر می کنم تأثیر زیادی دارد. یعنی کسانی که ساخته های قبلی 
من را دوست داشــته اند احتمالا نسبت به ساخته های جدید هم 

کنجکاوی دارند.

 بعد از ســاخت هر فیلم این پرسش همواره از شما وجود دارد   �
که نگاه غیرجدی و در عین حال فلسفی به مرگ در آثار شما، تصویر 
دیگری برای مخاطب ایجاد می کند. آن قدر که مخاطب درگیر تلخی 
این موضوع نمی شود و در عین حال به دور از شعارهای مرسوم از 
دریچه دیگری به زندگی نگاه می کند و به نوع نگاه شــما به لحظه 
اکنون، زندگی و خوشی های آن بیشتر توجه می کند. مرگ اندیشی 
در فیلم اخیر هم اتفاق افتاده اســت و این بار با لحنی متفاوت تر. 

همچنان این موضوع برای شما اولویت دارد؟
فکر می کنم مواجهه با مرگ بزرگ ترین ســؤال هرکسی است 
و در واقع یکی از بزرگ ترین معماهای زندگی انســان است که به 

نحوه زندگی و جهان بینی هر فردی شکل می دهد.
 رنگ آمیزی متفاوتی از شخصیت پردازی ها با هدایت درستی   �

که اتفاق افتاده ترکیــب گروه بازیگران «صبحانه بــا زرافه ها» را 
متفاوت کرده است. جدا از تجربه هایی که پیش از این با چند بازیگر 

داشتید. اصلا چطور به این ترکیب رسیدید؟
من آدم خوش شانسی هستم که این ستاره های بزرگ سینمای 
ایران حاضر شــدند در این فیلم در کنار هم با من همکاری کنند. با 
پژمان جمشــیدی، هوتن شکیبا، بیژن بنفشه خواه و مجید یوسفی 
قبل از این کار کرده بودم و به بازی بهرام رادان و هادی حجازی فر 
هم همیشه علاقه داشتم. مطمئن بودم که آنها در کنار هم ترکیب 
خوبی ایجاد می کنند. مهم همدلی و همراهی بود که خوشبختانه 
فضای دوستانه ای که در طول فیلم برداری وجود داشت به بهترین 

شکل این همدلی را ایجاد کرد.
 در جشنواره فیلم فجر بسیاری از مخاطبان در مورد پایان بندی   �

فیلم تردید داشتند که آیا ممیزی و سانسوری اتفاق افتاده یا از ابتدا 
همین پایان را در ذهن داشتید. پاسخ شما چیست؟

پایان بندی فیلم هیچ تغییری نکــرده و این پایان همان چیزی 
است که در فیلم نامه نوشته شده است.

می دانم که بــه زودی اثر جدیدی از شــما در پلتفرم در ادامه   �
برنامه موفق و پربیننده «کتاب باز» خواهیم دید. شما بعد از حواشی 
و جنجال هایی که بر سر حذف «کتاب باز» از تلویزیون اتفاق افتاد 
سکوت کردید و به حواشــی دامن نزدید. مایلم بعد از چندین ماه 
فاصله گرفتــن از این جنجال ها از چرایی جدایــی از این برنامه و 

خداحافظی از تلویزیون بگویید.
باور کنید علت تعطیل شــدن «برنامه کتاب بــاز» را هنوز هم 
نمی دانم. برنامه ای که با تمام وجود دوســتش داشتم. امیدوارم 
برنامه «اکنون» که قرار اســت از پلتفرم فیلیمو پخش شود بتواند 
جایگزین خوبی برای «کتاب باز» باشد و این بار هم مردم بتوانند با 

آن ارتباط برقرار کنند.
 قصد نــدارم در پایان گفت وگو به نقد فیلم هایی که به اســم   �

کمدی اکران می شوند و دست کم طی سه سال اخیر مسیر پرچالشی 
را برای سینمای ایران ایجاد کرده اند بپردازم. اما تمایل دارم کمی 
نگاه شما را به فضایی که در آن فیلم می سازید و همواره نگاهی به 
طنز موقعیت در آثارتان دارید بدانم که اساســا به سینمای کمدی 

امروز ایران چه امتیازی می دهید؟
متأســفانه همه فیلم های کمدی چند ســال اخیر را ندیده ام 
و در بیــن فیلم هایی که دیدم بعضی از فیلم ها را خیلی دوســت 
داشــتم و بعضی ها را کمتر. اما فکر می کنم اگر شرایط تولید فیلم 
چه در سینمای کمدی چه در ســینمای غیرکمدی و اجتماعی و 
چه در سینمای هنری برای سلیقه های مختلف وجود داشته باشد 
این مسئله به ارتقای فیلم ســازی در ایران و ارتقای سطح سلیقه 

مخاطبان فیلم ها در ایران کمک می کند.

بخش خصوصی بدون شــک در شرایط فعلی اقتصاد کشور 
و در مســیری که برای توسعه ایرانی تعریف شده است، می تواند 
نقش ویژه ای ایفا کند. بر همین اســاس، تمام بخش های تولیدی 
مخصوصــا در حوزه های فرهنگی و هنری باید نــگاه ویژه ای به 
تعامل با بخش خصوصی و مخصوصا کارآفرینان داشته باشند. 
در همین زمینه، به تازگی رئیس ســازمان ســینمایی از راه اندازی 
کارگروهی خبر داده است که می تواند مسیر تعامل هنر و فرهنگ 
را در ایــران بــا بدنه کارآفرینی کشــور کوتاه کند. او گفته اســت  
به زودی کارگروهی برای تعامل ســینما بــا بخش خصوصی راه 

خواهد افتاد که می تواند یک نمونه برای این اتفاق مثبت باشد.
در نشســت رائد فریدزاده، رئیس ســازمان ســینمایی کشور، 
بــا اعضای هیئت رئیســه خانه ســینما، درباره برخی مســائل و 
دغدغه های سینماگران صحبت شد و همچنین راه های توسعه، 
بهبود و ارتقای همکاری در حوزه های مختلف سینما مورد بحث 
و بررســی قرار گرفت. در این نشست، رئیس ســازمان سینمایی 
پس از ســخنان صریح اعضای هیئت رئیســه خانه سینما درباره 
دغدغه ها، مســائل و معضلات گوناگون صنوف سینما، بر تعامل، 
همکاری و برنامه ریزی بیشــتر سازمان سینمایی و خانه سینما به 

منظور برون رفت از وضعیت فعلی تأکید کرد.

راه اندازی کارگروه کارآفرینان
فریــدزاده در این نشســت با توضیح اینکه بــه زودی کارگروه 
کارآفرینان با سینما راه اندازی خواهد شد، گفت: واقعیت این است 
که بودجه های دولتی مشکل ســینما را حل نمی کند. اگر به این 
امید باشیم که بودجه  ۳۰۰ میلیارد تومان در سینما به ۴۰۰ میلیارد 
تبدیل شــود، آن قدر حفره های عمیق  در این حوزه وجود دارد که 
با این ارقام مشــکلات مرتفع نخواهد شد. در این راستا، مذاکراتی 
انجــام شــده و ظرفیت خوبی  ماننــد جذب ســرمایه کارآفرینی 
وجود دارد. جلســه خوبی در این زمینه نیز برگزار شــده است و 
فکــر می کنم به زودی کارگروه را راه انــدازی کنیم. در این صورت، 
کارآفرین اطمینان حداقلی پیدا می کند که سرمایه اش به درستی 

در مسیر تولید قرار گرفته و شفافیت و نظارت بر آن وجود دارد.
رئیس سازمان سینمایی افزود: با تشکیل این کارگروه امید است  
رغبت برای همکاری با سینما بیشــتر شود. تاکنون صحبت های 
اولیه در این زمینه انجام شــده و به نظر می رسد علایق مشترکی 
در طرف های مقابل نیز وجود دارد. ممکن است کارآفرینان زیادی 
باشــند که مایل به حضور و فعالیت در حوزه ســینما باشند. به 
نظرم در خانه سینما باید ســاز و کاری در این باره پیش بینی شود و 
دوســتان کارشناس و آشنا به مسائل نیز کمک کنند تا پل ارتباطی 
شــکل گیرد تا شــرایط همکاری بخش خصوصــی و نهادهای 
سینمایی مانند فارابی، مرکز گسترش و انجمن سینمای جوانان نیز

 فراهم شود.

نظام کلان تولید فیلم باید بازنگری شود
فریدزاده درباره لزوم بازنگری در نظام کلان تولید فیلم عنوان 
کرد: مشــکلاتی در بخش تولید تا اکران فیلم وجود دارد که نیاز 
به بازنگری جدی و اساســی در آن حس می شــود. این موضوع 
تمام اجزای نظام تولید را در بر می گیرد که به نظرم اگر مسائل آن 
جزء به جزء حل نشود، بازنگری به شکل کلی نیز چندان توفیقی 

نخواهد داشت.
او خاطرنشــان کــرد: در بازنگری نظام تولیــد، به عنوان مثال 
می بینیم که صنف از بضاعت قبول مسئولیت برخی کارهایی که 
توســط دولت انجام می شود، برخوردار است. در شرایطی که این 
توانایی وجود دارد، چرا دولت باید آن را بر عهده گیرد؟ برای مثال 
بحث کارگردانان یا تهیه کنندگان اول می تواند به عنوان یک بحث 
صنفی مورد بررســی قرار گیرد. رئیس سازمان سینمایی توجه به 
همه گونه های ســینمایی را از جمله برنامه های این ســازمان در 
دولت چهاردهم عنوان کرد و گفت: ســازمان سینمایی یک نهاد 
تنظیم گر اســت که قاعدتا بایــد قادر به ایجــاد توازنی بین تمام 
گونه های سینمایی باشد و این به معنای تمرکز بر یک گونه خاص 

و تعطیل کردن گونه های دیگر نیست.
در ابتــدای ایــن نشســت، محمدمهــدی عســگرپور، رئیس 
هیئت رئیســه خانه سینما، با آرزوی موفقیت برای رئیس سازمان 
ســینمایی گفت: به شــکل طبیعی افکار عمومی، چه در سینما 
و چه در بیرون از ســینما، بعد از  دوره ای از دولت ســؤال خواهد 
کرد که آیا ســینما بر همان مدار قبلی حرکــت خواهد کرد؟ این 
ســؤالات چند ســرفصل مهم دارد که بخشی از آن به روند تولید 
و اکران فیلم ها مربوط اســت. آنچه به نظر می آید، این است که 
ســاختار فعلی قدیمی است و سؤال این اســت که آیا ما باید به 
تحول جدیدی فکر  کنیم یا نه؟ اگر شما طرحی در این حوزه دارید، 
هر کمکی که بتوانیم انجام خواهیم داد. ســینما باید به ســمت 
یــک جراحی برود و گرنــه همچنان درگیر همان روابط ســنتی و 
کلیشــه ای خواهد بود. وی با اشاره به امنیت شغلی سینماگران 
و صندوق بیمه بی کاری ادامــه داد: پیش تر در برنامه چهارم به 
تشکیل صندوق بی کاری به صراحت پرداخته شده، اما متأسفانه 
به آن عمل نشده است. خانواده سینما یک صندوق بیمه بی کاری 

از دولت طلب دارد.
عســگرپور درباره صندوق بیمه بی کاری هنرمندان نیز گفت: 
صنــدوق بیمه بی کاری در هر دولتی می تواند پشــتوانه عظیمی 
را ایجاد کند. حقیقتش را بخواهید، بخشــی از همین انشــقاقی 
که پیش آمد، بر ســر همین مســائل بود. وقتی یک سینماگر پنج 
ســال کار نکرده و ســال ششم به محض اینکه مشــغول به کار 
می شــود، برای او پیامک مالیات می آید، نشان دهنده این است که 
به وضعیت این قشر توجه نشده است. رئیس هیئت رئیسه خانه 
ســینما درباره این نهاد صنفی و وضعیت فعلی آن بیان کرد: ما 

در خانه ســینما هیچ وقت ادعا نداشــته ایم  یک نهاد قوام یافته و 
درجه یک هستیم. ما هم مثل بقیه نهادهای کشور هستیم. ولی در 
مجموع همین که خانه سینما در  این سال ها توانسته پابرجا بماند، 
آن هــم زمانی که حکم به تعطیلی آن دادند و دولتی با تمام قوا 
بر ســر این کار ایستاد و این اتفاق نیفتاد، نشان دهنده آن است که 
خانه سینما به نسبت می تواند قوام یافته تلقی شود. خانه سینما 
در برخی دوره ها انسجام بیشتری داشته است و در برخی دوره ها 

هم کمتر؛ ولی مجموعا معدل آن قابل قبول است.
عســگرپور با تأکید بر اینکه پتانســیل صنوف خانه سینما باید 
مورد توجه قرار بگیرد، خاطر نشان کرد: خانه سینما در  این سال ها 
هیچ وقت اشــتیاقی نداشــته  مســئولیت های اجرائی را بر عهده 
بگیــرد، با این وجود، همه بخش های ســینما می توانند به عنوان 
نقش مشاورتی، همکاری خوبی با سازمان سینمایی داشته باشند.

کار صنفی انجام دادن به بودجه مناسب نیاز دارد
علــی دهکردی، مدیرعامل خانه ســینما نیز در این نشســت 
با بیان اینکه خانه ســینما آماده اســت در کنار سازمان سینمایی 
مشکلات خانواده سینما را حل کند، گفت: کار صنفی انجام دادن 
به ابزارهایی نیاز دارد که یکی از آنها تأمین مالی است. متأسفانه 
ما به خاطر کمبود بودجه در یکی، دو ســال گذشــته به شــکل 
واقعی نتوانســتیم از فعالیت های فرهنگی، صنفی و پژوهشــی 
اعضای صنوف حمایت کنیم؛ یعنی نتوانستیم به آنها بگوییم شما 
کارگاه و سمینار تخصصی برگزار کنید و ما هزینه آن را می دهیم. 
حمایت ها فقط در این حد بوده که با چای و شیرینی از میهمانان 
پذیرایی کردیم  و عملا به هیچ کدام از مسائل نتوانستیم ورود کنیم.
وی ادامــه داد: به محدودیت ها و مشــکلات مالی ســازمان 
سینمایی واقف هســتیم، اما معتقدیم با نگاه عادلانه ای به خانه 
ســینما به عنوان یک بال ســینمای ایران و نهادهایی که فعالیت 

کمتری نسبت به خانه سینما دارند، نگریسته نشده است.

از اکران فیلم های اجتماعی پرفروش جلوگیری شد
در ادامــه ایــن نشســت، محســن امیریوســفی، دیگر عضو 
هیئت رئیســه نیز با اشــاره به سیاســت های تولید و اکران فیلم 
گفــت: در دولت قبل فقط به دو گونه ســینما توجه شــد؛ تولید 
فیلم های عامه پسند کمدی که به نظرم لازم هم بود  و  فیلم های 
سفارشی که عملا نیازی به فروش در گیشه نداشتند. در حالی که 
اکران ســینمای اجتماعی و فیلم هــای بین المللی با توقیف های 
پیش آمده عملا نابود شــد . اکران فیلم هــای اجتماعی در زمان 
خودش می توانست باعث شود  در کنار فیلم های کمدی پرفروش، 
فیلم های اجتماعی پرفروش را هم داشــته باشــیم. حتی همین 
الان هم همین نگاه وجود دارد. اکران این نوع فیلم های اجتماعی 

بخش زیادی از مخاطبان قهرکرده را به سینما برمی گرداند.

خبر

یادداشت

گفت و گو با سروش صحت به بهانه اکران «صبحانه با زرافه ها»

سعی کرده ایم
با صداقت از جهان ذهنی مان بنویسیم

«جهان با من برقص» نخســتین اثر ســینمایی سروش 
صحت بود کــه با واکنش خوبی از ســوی مخاطبان و 
منتقدان سینمایی روبه رو شد. موفقیت اثر سینمایی او 
با توجه به تجربه های تلویزیونی صحت که اساسا حرف 
تازه ای بــرای علاقه مندانش دارد، دور از ذهن نبود. او 
سال گذشته در جشــنواره فیلم فجر با دومین ساخته 
سینمایی اش «صبحانه با زرافه ها» شرکت کرد و نظرات 
متفاوتی درباره این فیلم مطرح شد. او این اثر سینمایی 
را به روال ســاخته های پیشین، با ایمان صفایی نوشته 
و تم اصلی فیلم درباره بخشــش است. به گفته صحت 
«مضمون اصلــی آن درباره این اســت که می خواهد 
بگوید که در جهان اگر آدم ها همدیگر را ببخشند زندگی 
زیباتر ادامه پیدا می کنــد». بهانه گفت وگوی کوتاه ما با 

سروش صحت، اکران این فیلم سینمایی است.

بهناز شیربانی

تک آهنگ جدید شوپن!
فرید پریش: رابینســون مک کلان، مسئول 
موســیقی در کتابخانــه و مــوزه مورگان 
در نیویورک، طی مرتب ســازی مجموعه 
با کشفی شگفت انگیز روبه رو  یادگاری ها 
شــد: یک تکه کاغذ کوچک بــا نت های 
موســیقی و نام شــوپن در بالای آن. پس 
از مشــورت با چندین پژوهشگر، تأیید شد 
که این دست نوشــته معتبر است. خاویر 
هرناندز، خبرنگار موســیقی کلاسیک، به 
بررســی داستان این کشــف پرداخته و از 
پیانیست برجسته، لانگ لانگ، دعوت کرده 
اســت تا این نت ها را بنوازد. مک کلان در 
گفت وگویی با نیل ککسال، مجری برنامه 
As It Happens، بیــان کــرد کــه ابتــدا 
محتاطانه به این کشف واکنش نشان داده 
اســت. او گفت: «در ابتدا محتاط بودم و 
به جای هیجان زده شدن، رویکردی از نوع 
«گناهــکار تا اثبات بی گناهی» داشــتم». 
پس از بازگشــت به خانــه، او این نت ها 
را روی پیانــو اجــرا کــرد و در آن لحظه 
احســاس کرد که شاید نخســتین فرد در 
دوران معاصر اســت که به این قطعه از 
شــوپن گوش می دهد. پس از همکاری با 
کارشناسان برای تأیید اصالت، موزه اعلام 
کرد که این اولین قطعه جدید کشف شده 
از شوپن است که در حدود ۲۰۰ سال پس 

از مرگ او به دست آمده.
کولین بــی. بیلی، مدیر موزه مورگان، 
اظهار کرد: «کشــف اثری جدید از شوپن 
لحظــه ای هیجان انگیز بــرای مورگان و 
دنیای موسیقی اســت». این قطعه بهار 
امســال در زمان فهرســت بندی اقلامی 
که مــوزه در ســال ۲۰۱۹ دریافت کرده 
بود، کشــف شــد. نت ها روی یک کارت 
کوچک زردرنگ با ابعاد حدود ۱۰ در ۱۲ 
سانتی متر نوشــته شده بودند و در بالای 
آن به زبان فرانسوی کلمه «والتز» و نام 

شوپن به چشم می خورد.
مــک کلان پــس از کشــف ایــن اثر 
بلافاصلــه با جفــری کالبــرگ، معاون 
دانشکده هنر و ادبیات دانشگاه پنسیلوانیا 
و پژوهشگر شوپن، تماس گرفت. کالبرگ 
به مطالعه دست نوشته های  که سال ها 
شوپن پرداخته، بلافاصله سبک نوشتاری 
نت ها را شناســایی کــرد. با ایــن حال، 
موســیقی برای او کاملا جدید بود. پس 
از بازگشــت به ایالات متحده، کالبرگ به 
موزه مورگان رفت تا این دست نوشته را 
از نزدیک بررســی کند و تحقیقات تأیید 

اصالت آن آغاز شد.
درحالی که دست خط و کاغذ با دوره 
زمانی فعالیت شــوپن مطابقت داشت، 
ایــن احتمال کــه او خود ایــن قطعه را 
ســاخته باشــد، همچنان موضوعی باز 
برای تفسیر اســت. کالبرگ معتقد است 
این قطعه به واســطه شــروع توفانی و 
ناهنجار خود در میان آثار شــوپن متمایز 
اســت. پیانیســت لانگ لانگ ایــن والتز 
را برای نیویورک تایمــز ضبط کرد و بیان 
داشت که این موســیقی برای او تصویر 
روســتاهای  در  ســخت  زمســتان های 

لهستان را تداعی می کند.

برنده جایزه معتبر شارجهتصویرگر ایرانی کتاب کودک 

شــیما زارعــی تصویرگــر ایرانــی، در 
نمایشگاه کتاب کودک شــارجه موفق به 
کسب جایزه بهترین کتاب کودک در بخش 
خاصــی از رقابت ها شــد. ایــن جایزه به 
دلیل تلاش ها و خلاقیت او در تولید اثری 
باکیفیت و دارای پیام فرهنگی و آموزشی 

اهدا شد.
نمایشــگاه کتــاب کودک در شــارجه 
از مهم ترین رویدادهــای فرهنگی  یکــی 
در منطقه اســت کــه به ترویــج فرهنگ 
کتاب خوانــی و ادبیات کــودک و نوجوان 
می پردازد. این نمایشــگاه معمولا توسط 
رویدادهــای  و  نمایشــگاه ها  مؤسســه 
شــارجه ســازمان دهی می شــود و تحت 
شــارجه  فرهنگــی  حاکمیــت  نظــارت 
اســت. هدف این نمایشــگاه فراهم کردن 
بســتری بــرای معرفــی کتاب هــا و آثار 
متنــوع از نویســندگان و ناشــران محلی 
و بین المللی اســت. زارعی در ســال های 
اخیر با انتشارات گوناگونی از آمریکا، اروپا، 
دوبی و ترکیه کار کرده و کتاب های بسیاری 

را برای کودکان تصویرگری کرده است.
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